
About the authors: Denis Nikolaevich Maslyuzhenko – Head of the Department of Cultural studies, Kurgan State University, Cand. Sci. (History), Associate professor, (640669, Russia, Kurgan, Gogol st., the house 25); denmas13@yandex.ru

Sergei Filippovich Tataurov – Head of the sector of archaeology, Omsk branch of Institute of archaeology and ethnography, Siberian Branch of the Russian Academy of Sciences, Cand. Sci. (History), Associate professor (644010, Russia, Omsk, Karl Marks Avenue, 15/1); tatsf2008@rambler.ru

УДК 061.3

**МЕЖДУНАРОДНАЯ НАУЧНАЯ КОНФЕРЕНЦИЯ
«ТЮРКО-МУСУЛЬМАНСКИЙ МИР: ИДЕНТИЧНОСТЬ,
НАСЛЕДИЕ И ПЕРСПЕКТИВЫ ИЗУЧЕНИЯ»,
ПРИУРОЧЕННАЯ К 80-ЛЕТИЮ ПРОФЕССОРА М.А. УСМАНОВА**

И.М. Миргалеев

*(Институт истории им. Ш. Марджани
Академии наук Республики Татарстан)*

27–28 мая 2014 года в Казани прошла Международная научная конференция «Тюрко-мусульманский мир: идентичность, наследие и перспективы изучения», приуроченная к 80-летию профессора М.А. Усманова. Организаторами конференции выступили Институт международных отношений, истории и востоковедения Казанского федерального университета, Институт истории им. Ш. Марджани Академии наук Республики Татарстан, Научная библиотека им. Н.И. Лобачевского КФУ, Национальная библиотека Республики Татарстан, Российское историческое общество, Общество востоковедов России, Фонд сохранения и развития татарского языка и культуры «Жыен», Институт «Юнуса Эмре» (Турция).

Работа конференции была разделена на шесть тематических секций:

«Личность в истории: научное и общественное наследие М.А. Усманова»,

«Восточная археология в России и проблемы источниковедения»,

«Тюрко-мусульманское наследие Золотой Орды»,

«Татарская богословская мысль и мусульманские духовные и политические институты в России»,

«Ислам в средневековье и новое время: проблемы источниковедения»,

«Исламская книжная традиция и татарская литература».

Также участникам конференции была предложена культурная программа (экскурсии по ОРРК НБЛ КФУ, НМ РТ, поездка в Свияжск).

На пленарном заседании были заслушаны приветствия участникам конференции и доклады, посвященные М.А. Усманову (Хайрутдинов Р.Р. «Миркасым Абдулахатович Усманов: вехи научной биографии»).

В работе конференции приняли участие многие видные ученые. Периоду Золотой Орды была посвящена работа секции «Тюркомусульманское наследие Золотой Орды» (модераторы: Чжао Чху Ченг, Ильнур Миргалеев, Марк Крамаровский, Дамир Исхаков). В работе конференции приняли активное участие сотрудники и аспиранты ЦИИЗО. По близкой тематике нашего журнала особый интерес вызвали следующие доклады:

Крамаровский Марк Григорьевич «Крым и Рум в XIII–XIV вв. (анатолийская диаспора в культурном ландшафте золотоордынского города)»;

Шамильоглу Юлай «The Golden Horde and the Problem of the Origin of Autocracy in Russia» («Золотая Орда и проблема корней российского самодержавия»);

Кемпер Михаэль «Oriental Studies in the late Soviet Union» («Востоковедение в Советском Союзе в позднесоветский период»);

Миннегулов Хатип Юсупович «Роль М.А. Усманова в изучении литературного наследия татарского народа»;

Зайнуддинов Дамирджан Рустамджонович «Сведения о Чингизхане и некоторых золотоордынских ханах в библиографическом сборнике ас-Сафади Салах ад-дина Халила»;

Фодор Иштван «Судьба восточных венгров после татарского нашествия»;

Рахимзянов Булат Раимович «Маркеры включенности Московского государства в позднезолотоордынскую политику»;

Муминов Аширбек Курбанович «Духовная жизнь Золотой Орды в памятниках историко-биографической литературы»;

Сайфетдинова Эльмира Гадельзяновна «Литературные памятники золотоордынской эпохи как источник по истории духовной культуры татарского народа»;

Миргалеев Ильнур Мидхатович «Золотоордынский богослов Абу Бакр Каландар»;

Измайлов Искандер Лерунович «Служилые татары: происхождение, сословно-социальный статус и этнокультурная характеристика»;

Мустакимов Ильяс Альфредович «Термин “Тогмак” в мусульманских источниках: смысл и толкования»;

Исхаков Дамир Мавляевевич «К вопросу о “золотом троне” (“алтын тэхет”) в средневековых тюрко-татарских источниках»;

Рева Роман Юрьевич «Снова о хане Сайид Ахмаде I»;

Гатин Марат Салаватович «Повседневная жизнь татар золотоордынской эпохи (по посольским книгам)».

Сведения об авторе: Ильнур Мидхатович Миргалеев – руководитель Центра исследований истории Золотой Орды им. М.А. Усманова Института истории им. Ш. Марджани АН РТ, кандидат исторических наук (420014, Кремль, подъезд 5, Казань, Российская Федерация); dilnur1976@mail.ru

**INTERNATIONAL RESEARCH CONFERENCE
“THE TURKIC-MUSLIM WORLD: IDENTITY,
HERITAGE AND PERSPECTIVES OF STUDY”**

DEDICATED TO THE 80TH ANNIVERSARY OF PROFESSOR M.A. USMANOV

I.M. Mirgaleev

*(Sh.Marjani Institute of History,
Academy of Sciences of the Republic of Tatarstan)*

On 27th–28th May, 2014 in Kazan was held International Research Conference “The Turkic-Muslim World: Identity, Heritage and Perspectives of Study” dedicated to the 80th anniversary of Professor M.A. Usmanov. The conference was organized by the Institute of International Relations, History, and Oriental Studies of the Kazan Federal University; Sh.Marjani Institute of History of the Academy of Sciences of the Republic of Tatarstan; N.I. Lobachevsky Scientific Library; National Library of the Republic of Tatarstan; Russian Historical Society; Society of Russian Orientalists; “Zhyen” Foundation for the Preservation and Development of the Tatar language and culture; Yunus Emre Institute (Turkey).

The conference was divided into six thematic sections:

“Personality in History: Academic and Social Heritage of M.A. Usmanov”.

“The Oriental Archeology in Russia and Problems of Source Study”.

“Turkic-Muslim Legacy of the Golden Horde”.

“The Tatar Theological Thought and Muslim Spiritual and Political Institutions in Russia”.

“Islam in the Middle Ages and Modern Times: Problems of Source Study”.

“Islamic Bibliographic Tradition and Tatar Literature”.

There were presented greetings and reports dedicated to M.A. Usmanov at the plenary session of the conference (R.R. Khairutdinov, “Mirkasym Abdulakhatovich Usmanov: Milestones of the Academic Biography”).

The conference was attended by many prominent scholars. Section “The Turkic-Muslim Legacy of the Golden Horde” was devoted to the Golden Horde

period. In connection with the subject close to our journal, special interest represented the following reports:

Mark Grigorievich Kramarovsky "Crimea and Rum in the 13th–14th centuries (Anatolian diaspora in the cultural landscape of the Golden Horde city);

Uli Shamiloglu "The Golden Horde and the Problem of the Origin of Autocracy in Russia";

Michael Kemper "Oriental Studies in the Late Soviet Union";

Khatip Yunusovich Minnegulov "The Role of M.A. Usmanov in the Study of the Literary Legacy of the Tatar People";

Damirdzhan Rustamdzhonovich Zainuddinov "Information on Genghis Khan and Some Golden Horde Khans in the Bibliographic Collection of Salah al-Din Khalil al-Safadi";

István Fodor "The Fate of Eastern Hungarians after the Tatar Invasion";

Bulat Raimovich Rakhimzyanov "Markers of Involvement of the Moscow State in the Late Golden Horde Politics";

Ashirbek Kurbanovich Muminov: "The Spiritual Life of the Golden Horde in the Monuments of Historical and Biographical Literature";

Elmira Gadelzyanovna Sayfedinova "Literary Monuments of the Golden Horde Epoch as a Source for the History of the Spiritual Culture of the Tatar People";

Ilnur Midkhatovich Mirgaleev "The Golden Horde Theologian Abu Bakr Qalandar";

Iskander Lerunovich Izmailov: "The Service Class of Tatars: Origin, Social Status and Ethno-cultural Characteristics";

Ilyas Alfredovich Mustakimov "The Term of 'Togmak' in Muslim Sources: The Meaning and Interpretation";

Damir Mavlyaveevich Iskhakov "On the 'Golden Throne' of Medieval Turkic-Tatar Sources";

Roman Yurievich Reva "Once again about Syed Ahmad I";

Marat Salavatovich Gatin "The Tatar Daily Life during the Golden Horde Period (according to the ambassadorial books)".

About the author: Il'nur Midkhatovich Mirgaleev – Head of the Usmanov Center for Research on the Golden Horde History, Sh.Marjani Institute of History, Academy of Sciences of the Republic of Tatarstan, Cand. Sci. (History) (420014, Kremlin, entrance 5, Kazan, Russian Federation); dilnur1976@mail.ru